
1

provincie Limburg
Universiteitslaan 1
B-3500 HASSELT

limburg.be

MORGEN
IS  VAN  ONS

...  EN  DIT
IS  NOG   MAAR

HET   BEGIN.

salk_cover.indd   3-4 16/10/17   16:57
Prov_Limb.Toekomstversneller 3.indd   1 17/10/17   10:06



32

Inhoudstafel

Colofon

Interview gouverneur Heman Reynders  ................ 4

Het provinciebestuur aan het woord  .................... 5

Task Force, LRM  ................................................ 6-7

Projecten innovatie en ondernemerschap ............. 8-13

Projecten menselijk kapitaal ................................ 14-19

Projecten vrijetijd en omgeving ............................ 20-25

Projecten zorg en welzijn .....................................  26-31

Projecten duurzame regio .................................... 32-37

Interview Herman Daems.....................................  38

“ 
“ 

“ 

“ 

M et  SALK  zij n  we  eri n  geslaagd  om 
i n  Li m bu rg  een positi eve  i ngesteld-
h ei d  te  ontwi kkelen.
Professor Herman Daems

M et  SALK  is  er  een  n i euwe  dynam i ek 
ontstaan,  een   vi be   en   overtu igi n g 
om  sam en  een  gedeelde  am biti e 
waar  te  maken.

Een  Taskforce  Li m bu rg,  on der 
lei di n g  van  de  Vlaamse  M i n ister-
Presi dent,  volgt   de  u itvoeri n g  van 
SALK  op  h et  terrei n  op  de  voet.

I n  geen  en kele  provi nci e  zij n  er  i n 
verhou di n g  zoveel  starters.  M en 
kan  h et  zi en  als  de  graadm eter  
van  ons  dynam ism e.
Urbain Vandeurzen

6.437

9%

44.678

x5

11%

starters in 2016. 
Een stijging met 9,75%.

van de jobs in Limburg
in de economie van de vrije tijd.

De Limburgse zorgsector telt 
44.678 werknemers.

Ons groenestroomvermogen is op minder dan 
10 jaar vervijfvoudigd.

Een daling van de Limburgse  
werkloosheid met 11% in het voorbije jaar.
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Op 24 oktober 2012 stond met de aankondi-
ging van de sluiting van de grootste werkgever 
de wereld even stil. Met SALK is meteen actie 
ondernomen en gewerkt aan een nieuwe eco-
nomische toekomst voor Limburg.
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“SALK is een appèl 
aan onze Limburgse dynamiek”

“Onze provincie heeft veel troeven. Het SALK is 
een appèl aan ons om die troeven uit te spe-
len, het is een appèl aan onze dynamiek. We 
zijn volop bezig met die uitdaging te realiseren. 
De eerste resultaten zijn ronduit schitterend. 
Samenwerking is de sleutel tot succes”, zegt 
gouverneur Herman Reynders.

Wat betekent het SALK, het Strategisch Ac-
tieplan Limburg in het Kwadraat, voor u?
“Voor mij heeft het SALK twee betekenissen. 
Vooreerst is het een uitstekende analyse van 
hetgene waar Limburg voor staat, welke de 
sterke en zwakke punten zijn en van wat er 
moet gebeuren om onze provincie te verster-
ken. Dat staat in het uitvoeringsplan. Daarnaast 
is het voor mij ook een psychologisch docu-
ment. Het roept ons Limburgers op om de han-
den nog meer uit de mouwen te steken en aan 
de slag te gaan. We moeten zelf onze toekomst 
vorm geven.”

U zegt ‘ons Limburgers’. Wij allemaal dus.
“Absoluut. Iedereen moet doen wat hij kan 
doen. Als individu en als medewerker in een 
bedrijf, organisatie, overheidsinstelling of wat 
dan ook. Het SALK is een appèl aan onze dyna-
miek en ons samenhorigheidsgevoel.”

De eerste resultaten zijn niet slecht.
“Ik zou zeggen goed, heel goed zelfs. Uiteraard 
heeft de betere economische conjunctuur ons 
geholpen. Maar het SALK actieplan heeft een 
heel belangrijke katalyserende rol gespeeld, 
nét omdat het heel duidelijk aangaf  wat we 
moesten doen en waarin we moesten investe-
ren om de provincie op een hoger niveau te til-
len en te komen tot zoveel mogelijk tewerkstel-
ling voor zoveel mogelijk mensen. Ik wil hier 

Door SAmen te werKen 
iS morgen vAn onS

“ 

“

H et SALK  is  een  succes. 
Sam enwerki ng  is  
h et  sleutelwoord.
Gouverneur Herman Reynders

I k  wi l  h i er  ook  een  plu i m  op  
de  hoed  van  de Li m bu rgse  
on dern em ers  steken.
Gouverneur Herman Reynders

Het gaat goed met Limburg. De sociaal-
economische barometer staat gunstig. De 
diverse opeenvolgende grote bedrijfs-
sluitingen hadden een zeer grote impact 
op de Limburgse economie en eigenlijk 
op de gehele samenleving. gedurende 
jaren heeft onze provincie in vlaanderen 
de rode lantaarn gedragen. maar met de 
gekende Limburgse veerkracht en het sa-
menhorigheidsgevoel - het zo befaamde 
Limburggevoel -  heeft onze provincie de 
voorbije jaren een enorme inhaalbewe-
ging gemaakt. 
Cijfers bevestigen deze stelling: het aantal 
starters zit op recordniveau, de werkloos-
heid daalt het snelst in Limburg, onze 
bedrijven innoveren meer, de scholings-
achterstand wordt kleiner, de investerin-

ook een pluim op de hoed van de Limburgse 
ondernemers steken. Zij hebben risico geno-
men en fors geïnvesteerd in hun bedrijven.  En 
natuurlijk heeft ook LRM een belangrijke rol 
gespeeld. Zij zijn gewoon onmisbaar.”

Welke is volgens u de verklaring voor dit 
succes?
“Het sleutelwoord is samenwerking. Iedereen 
werkt samen om de doelstellingen te realise-
ren. Zo kan men meer realiseren. En iedereen 
gunt elkaars succes. Dat is heel belangrijk.”

Zijn er ook nog pijnpunten?
“Helaas, die zijn er ook nog. Ik zie twee grote 
pijnpunten. Het eerste is het onderwijs. We 
hebben bijvoorbeeld nog altijd te weinig jon-
geren die doorstromen naar het hoger onder-
wijs. En te weinig jongeren kiezen voor de 
zogenaamde STEM-richtingen (wetenschap, 
wiskunde, technologie). Die leiden nochtans 
naar de beroepen van de toekomst. Het twee-
de pijnpunt is onze mobiliteit en de ontsluiting 
van onze provincie. Het is lang wachten op de 
Noord-Zuid en de realisatie van andere projec-
ten.”

Eind 2018 loopt het SALK-actieplan af. Wat 
moet er daarna gebeuren?
“Eind volgend jaar moeten we een nieuwe 
SALK-evaluatie maken en daaruit eventueel 
een nieuw SALK-actieplan distilleren.  Onder-
wijs en mobiliteit zullen daarin ongetwijfeld 
een belangrijke plaats innemen. Hiervoor kijk 
ik ook uitdrukkelijk naar de Vlaamse regering, 
die heeft in deze dossiers het laatste woord. 
Maar eerlijk is eerlijk, we zijn tot nu goed ge-
holpen door die Vlaamse regering. En ook door 
Europa.”

gen in natuur en toerisme lonen, techno-
logisch en klinisch onderzoek zorgen voor 
nieuw ondernemerschap, de jobcreatie in 
de private sector zit in de lift, de vroegere 
mijnzetels zijn omgebouwd tot nieuwe 
economische hotspots en blaken van 
nieuw ondernemerschap en nieuwe jobs, 
de sites van de gesloten bedrijven zijn of 
worden omgetoverd tot nieuwe economi-
sche ontwikkelingspolen,…en dit is nog 
maar het begin. 
Kunnen de pluimen op één hoed worden 
gestoken? Zeer zeker niet. Het is het re-
sultaat van iedereen die verantwoordelijk-
heid heeft genomen na de aankondiging 
van de sluiting van Ford- genk. in het bij-
zonder is Limburg europa en de vlaamse 
regering erkentelijk voor de extra finan-

ciële middelen en voor het volgehouden 
engagement om, ondanks de soms moei-
lijke hindernissen, de SALK-projecten 
uit te voeren. maar het is vooral professor 
Daems die, samen met twaalf experten, 
aan Limburg een nieuwe toekomstvisie 
heeft gegeven.
met SALK is er dan ook in onze provincie 
een nieuwe dynamiek ontstaan, een ‘vibe’ 
en overtuiging om samen een gedeelde 
ambitie waar te maken. Deze vibe geeft 
Limburg de wind in de zeilen om samen 
met de vlaamse overheid, de Limburgse 
gemeenten en met alle relevante actoren, 
binnen en buiten de provincie, verder te 
werken aan meer welvaart en welzijn voor 
alle Limburgers. Samen gaan we er voor 
want morgen is van ons.

InTeRvIew gouveRneuR HeRMan ReynDeRs
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woensdag 24 oktober 2012 kondigt Ford 
de sluiting van de fabriek in genk aan. 
4.580 mensen verliezen hun werk. Het 
slaat Limburg met verstomming. toenma-
lig vlaams minister-president Kris Pee-
ters, hierin aangemoedigd door de minis-
ters Jo vandeurzen en ingrid Lieten, laat 
meteen weten dat er een actieplan voor 
Limburg komt. Professor Herman Daems  
(KU Leuven) krijgt de opdracht om dit sa-
men met 12 experten uit te werken.
op 1 februari 2013 is professor Herman 
Daems klaar met zijn rapport. Het is een 

  “De SLUiting vAn 
ForD genK wAS een 
DonDerSLAg biJ 
HeLDere HemeL.”

  “Lrm, gewoon 
onmiSbAAr 
voor LimbUrg.”

De aankondiging van de sluiting van Ford sloeg onze provincie 
terug in de tijd. Ondertussen zijn we vijf jaar verder. En wat stel-
len we vast? Het gaat goed met Limburg. Met dank aan het SALK 
– het Strategisch Actieplan Limburg in het Kwadraat – en alle 
organisaties en personen die het mee op het terrein uitvoerden.

analyse van de sterktes en zwaktes van 
Limburg en geeft aan wat er moet gebeu-
ren om onze provincie economisch te ver-
sterken. De strategie zit vervat in de zo-
genaamde ‘Limburgse 6-hoek’: jobcreatie, 
marktgerichte scholing, versterking van 
het ondernemerschap, krachtiger innove-
ren, meer en internationaler exporteren en 
een gerichte infrastructurele ontsluiting 
van de provincie. Dit moet gebeuren met 
acties op korte en lange termijn om sec-
toren waarin Limburg al sterk staat zoals 
bouw,  logistiek en toerisme te versterken 

TaskFoRce saLk

LIMbuRgse ReconveRsIeMaaTscHaPPIj

en om de groei in sectoren met potentie 
zoals iCt, biotech en cleantech te versnel-
len.
op 15 juli 2013 wordt het SALK-actie-
plan door de vlaamse regering vertaald 
in een SALK-uitvoeringsplan met 137 
concrete projecten. voor de realisatie van 
deze speerpuntprojecten wordt bovenop 
de reguliere middelen 239,5 miljoen 
euro uitgetrokken. Het geld komt van de 
vlaamse regering (81,5 miljoen), europa 
via eFro, eSF en het europees globa-
lisatiefonds (71,3 miljoen), de provincie 

Limburg (50 miljoen) en de stad genk 
(36,7 miljoen). voorts krijgt  investerings-
maatschappij Lrm 100 miljoen euro voor 
projecten in Limburg.
Hoewel we nog een vol jaar te gaan heb-
ben, kunnen we nu al stellen dat het 
SALK een succes is. 
Hier zijn twee belangrijke verklaringen 
voor. De eerste is dat na de parlements-
verkiezingen van 2014 de nieuwe vlaam-
se regering van minister-president geert 
bourgeois zich engageerde om het SALK 
integraal over te nemen en uit te voeren. 

Ceo Stijn bijnens en 
voorzitter Hugo Leroi - Lrm

vlaams minister-President geert bourgeois treedt op als 
voorzitter van de task Force

toenmalige vlaams minister-President 
Kris Peeters, geflankeerd door professor 
Daems, Jo vandeurzen, ingrid Lieten en 
gouverneur Herman reynders

De Limburgse economie is in de afgelopen jaren geëvolu-
eerd naar een gediversifieerde en innovatieve economie. 
Aan dit groeiverhaal heeft Lrm actief meegeschreven 
door zuurstof te pompen in kansrijke sectoren en bedrij-
ven. 
Lrm verschaft risicokapitaal aan bedrijven die willen 
groeien. in de afgelopen 20 jaar werd reeds 600 miljoen 

euro geïnvesteerd in 335 ondernemingen. 
De huidige Lrm-portefeuille bestaat uit 
225 bedrijven, samen goed voor 12.000 
jobs. 
Het historisch en industrieel mijnerf-
goed werd grotendeels gerestaureerd. met 
be-mine, terhills, C-mine, thorpark, 
greenville, Zwartberg en Heusden-Zolder 
beschikt de regio over 7 beschermde en 
unieke sites. elke locatie heeft een nieuwe 
identiteit, een toekomst, en enorm veel 
toeristisch potentieel.
De stiel van “herbestemmen” paste Lrm 
ook toe op bedrijvencampussen. op de 
succesvolle Corda Campus te Hasselt 
werken er 3.000 mensen in 200 verschil-
lende bedrijven. tegen 2020 moeten er 

dat 5.000 worden. op thor-park in genk 
opende energyville de deuren. De 250 
onderzoekers van vito, KULeuven en 
imec zetten de site internationaal op de 
kaart rond duurzame energie en intelli-
gente energiesystemen.
in de 9 incubatoren die Lrm samen met 
partners beheert, werken 220 jonge be-
drijven met 650 werknemers aan de pro-
ducten en diensten van de toekomst. ieder 
jaar zijn er winnaars die opschalen en in-
ternationaliseren. 
ook het klimaat wordt door Lrm niet 
vergeten. op de terhills-site kunnen bin-
nenkort 140 industriële batterijen inge-
schakeld worden in de primaire reserves 
van het elektriciteitsnetwerk. Het grootste 

zonnepark van de benelux, 220 voetbal-
velden groot en 98 mwp, komt op Kris-
talpark te Lommel. via Limburg wind(t) 
en Lommel wind(t) heeft Lrm reeds 38 
windmolens gebouwd en zijn er nog meer 
gepland. 
ook op maatschappelijk vlak drukt Lrm 
haar stempel. Lrm kon reeds 347 mil-
joen euro aan dividenden uitkeren aan 
haar aandeelhouder, het vlaams gewest. 
vlaanderen stort deze Lrm-dividenden 
door naar de stichting Limburg Sterk 
merk (LSm). LSm investeert deze mid-
delen in relevante projecten in de regio. 
Lrm is een aanjager van investeringen en 
tilt de regio naar een hoger niveau.

De tweede is dat – zoals voorgesteld in de 
SALK-analyse – er een taskforce Lim-
burg werd geïnstalleerd. Die volgt de re-
alisatie van het SALK op het terrein op de 
voet op. Het is immers zo dat bij elk van 
de 137 projecten één of meer vlaamse mi-
nisters, gedeputeerden van de provincie 
Limburg, administraties en organisaties 
werden aangeduid die bijna persoonlijk 
verantwoordelijk werden gesteld voor de 
realisatie van het project binnen de af-
gesproken termijnen en financiële mid-
delen.
De tasforce Limburg, bijgestaan door een 
directiecomité dat constant de vinger aan 
de pols houdt, maakt tweemaal per jaar 
een evaluatie. minister-president geert 
bourgeois zit voor. verder zitten in de 
taskforce Limburg een aantal vlaamse 
ministers en Limburgse gedeputeerden, 
gouverneur Herman reynders, de voor-
zitter van de Limburgse provincieraad, 
de burgemeester van genk, een verte-
genwoordiger van de federale regering en 
de voorzitters dan wel directeurs van de 
Limburgse werkgeversorganisaties (voka, 
vKw, Unizo, Agoria, Confederatie bouw, 
boerenbond) , vakbonden (ACv, Abvv, 
ACLvb) en sociaaleconomische organi-
saties (Lrm, nuhma). Zij mogen zich op 
de borst kloppen voor het geleverde werk.

Dat laatste mogen ook de Limburgse on-
dernemers doen. Zij durfden het aan om 
risico te nemen en zo nieuwe banen te 
creëren. in veel gevallen werden ze hier-
bij met kennis en financiële middelen 
ondersteund door de investeringsmaat-
schappij Lrm. De rol die Lrm speelt in 
de ontwikkeling van Limburg, kan nooit 
voldoende onderstreept worden.
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grote bedrijven zorgen voor veel tewerk-
stelling. Dat is interessant. maar het heeft 
ook nadelen. Het maakt dat de nood aan 
eigen ondernemerschap niet zo groot is. 
en wanneer zo’n groot bedrijf om welke 
reden dan ook moet sluiten, is er meteen 
een gigantisch probleem qua tewerkstel-
ling. De conclusie ligt dan ook voor de 
hand. vele kleinere eigen ondernemingen 
is interessanter dan een groot bedrijf. Dan 
kan men tegenslagen gemakkelijker op-
vangen.
Dat leidt ons uiteraard tot de vraag hoe 
we komen tot meer eigen ondernemingen, 
die daar bovenop ook nog eens voldoende 
innovatief zijn om de wereldwijde concur-
rentie aan te kunnen? gedeputeerde van 
economie erik gerits zorgde samen met 
de Pom, dit is de Provinciale ontwikke-
lingsmaatschappij, voor het antwoord met 
een actieprogramma met drie focussen. 
we overlopen ze samen. 

1. Stimuleren van ondernemerschap
Het instrument om te komen tot meer 
ondernemerschap in onze provincie is 
Limburg Start Up. Dit is een samenwer-
kingsverband waarin werkgeversorgani-

 “biJ tegenwinD  
ZiJn we oP onS beSt”
Met de sluitingen van eerst de steenkoolmijnen, daarna Philips Hasselt en meer recent Ford Genk 
gingen tienduizenden arbeidsplaatsen verloren. Toch kwam onze provincie telkens versterkt uit 
deze tegenslagen. “Het geeft ons de tegenwind die alle krachten bundelde”, zegt gedeputeerde van  
Economie Erik Gerits.

saties en incubatoren initiatieven nemen 
om (minder) jonge mensen aan te moedi-
gen een eigen onderneming te beginnen 
en ze in de beginjaren te begeleiden en 
te ondersteunen met kennis, onderne-
mersplannen, managementcapaciteiten 
en goedkope infrastructuur. momenteel 
zijn er al 7  incubatoren en ze waren vorig 
jaar goed voor 220 starters. De Limburgse 
investeringsmaatschappij Lrm zorgt voor 
de juiste coördinatie van alle initiatieven.

2. Clusterwerking
Samen staat men sterker. Dat geldt ook 
voor bedrijven. wanneer bedrijven met el-
kaar en met kennisinstellingen en econo-
mische actoren in interactie gaan, kunnen  
ze elkaar inspireren, versterken en zelfs 
samenwerken om zaken aan te pakken die 
ze niet alleen aankunnen. Dat kan binnen 
een bepaalde sector, maar ook over sector-
grenzen heen. Het is immers in de zoge-
naamde crossovers dat de meeste inno-
vatieve ideeën ontstaan. voorbeelden van 
clusterwerking zijn het Logistiek Platform 
Limburg en de Construction Academie 
van de Confederatie bouw Limburg. De 
Pom zorgt voor de nodige coördinatie.

“Vele  klei n e  on dern em i ngen 
is  i nteressanter  dan 
een  groot  bedrij f.
Gedeputeerde Erik Gerits

onDeRneMen en InnoveRen

3. Ondersteuning van innovatie
bedrijven moeten constant innoveren om 
de concurrentie aan te kunnen en op ter-
mijn te overleven. voor kmo’s is dat soms 
een probleem wegens te weinig financiële 
middelen en te weinig mensen om hierop 
in te zetten. Samenwerking tussen kmo’s 
of van kmo’s met een groter bedrijf kan dit 
probleem ondervangen. bedrijven die dit 
doen, worden financieel ondersteund door 
de provincie.
De resultaten van dit alles zorgen voor 
grote waardering in de rest van vlaande-
ren. Jarenlang bengelde Limburg aan de 
staart qua werkloosheidscijfers, nu zitten 
we op het vlaams gemiddelde. en ner-
gens zijn er zoveel starters en nemen de 
vacatures zo sterk toe als in Limburg.

gedeputeerde erik gerits Corda Campus

1. INNOVATIE EN ONDERNEMEN

6.437  STARTERS  IN  2016.
EEN  STIJGING  MET  9,75%.

NIET  TOEVALLIG.
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Als incubator is Agropolis een buiten-
beentje. Het is een langs de maas gele-
gen agrarische bedrijvenzone van 30 ha 
met ruimte voor kantoren en labo’s, maar 
ook voor proefakkers waarop men nieuwe 
technieken kan uitproberen.
gedeputeerde van Landbouw inge moors: 
“met Agropolis mikken we niet alleen op 
start-ups maar ook op reeds bestaande 
middelgrote bedrijven die actief zijn op 

ooK LAnD- 
en tUinboUw 
moeten innoveren

Flanders Make, met hoofdzetel in Lommel, is het strategisch on-
derzoekscentrum voor de maakindustrie. Hieronder verstaan we de 
bedrijven die aan massaproductie doen. Het onderzoekscentrum 
ondersteunt deze bedrijven bij de innovatie van hun producten en 
hun processen om zo competitief te blijven.

Flanders 
make

agropolis in kinrooi is een incubator voor start- 
ups en kleinere bedrijven actief in de agro-sector. 
“want ook in de land- en tuinbouw moet er con-
stant vernieuwd worden om tegemoet te komen 
aan de wisselende wensen van de consumen-
ten en strengere milieuvoorwaarden”, zegt Inge 
Moors, gedeputeerde van Ruimtelijke ordening, 
Landbouw en Platteland.

het vlak van innovatie in de land- en tuinbouwsector en 
op zoek zijn naar ruimte om hun ideeën te ontwikkelen. 
interactie tussen bedrijven zorgt er voor dat ze sneller 
groeien. op Agropolis wordt een echte agro-community 
uitgebouwd.”
momenteel zijn er al een zestal bedrijven actief. Zoals en-
tomatisation dat zich toelegt op de automatisatie van de 
kweek van meelwormen. recent onderzoek heeft immers 
aangetoond dat 3 op 4 consumenten bereid zijn om insec-
ten te eten. Fish 2 be is dan weer een innovatief bedrijf 
dat zich toespitst op een maximaal mogelijk ecologische 
kweek van snoekbaarspootvis. 
nog een bedrijf dat meteen naar Agropolis afzakte, is 
Storm Seeds. Dat bedrijf is al sinds 1996 wereldwijd ac-
tief en legt zich in Kinrooi nu ook toe op de veredeling van 
nieuwe soja-rassen via natuurlijke kruising en selectie. 
De laatste nieuwkomer is iPm impact, gespecialiseerd in 
geïntegreerde pestbestrijding waarbij chemische bestrij-
dingsmiddelen maximaal vervangen worden door eco- 
logische alternatieven.
Andere projecten die op stapel staan zijn o.a. algenkweek 
voor speciale producten voor farmacie, cosmetica en 
chemie, gPS-gestuurde bodembewerking, de creatie van 
nieuwe gewassen en groenten en nieuwe technieken voor 
de productie ervan.
De investering in Agropolis incubator, een initiatief van 
vzw boterakker, bedraagt 2,35 miljoen euro.

De maakindustrie is met zo’n 5.700 hoogtechnologische bedrijven die sa-
men circa 200.000 mensen tewerkstellen goed voor bijna 80 procent van 
de vlaamse export. en binnen vlaanderen is Limburg de provincie met in 
verhouding de meeste maakindustrie. Het mag dan ook duidelijk zijn, de 
maakindustrie heeft nog steeds een belangrijk aandeel in de vlaamse en 
de Limburgse economie.
maar de maakindustrie staat onder druk. De bedrijven moeten constant 
innoveren om de internationale concurrentie aan te kunnen. om ze daar-
bij te helpen, is – zoals voorgesteld in het SALK-rapport – het strategisch 
onderzoekscentrum Flanders make, een onderzoeksnetwerk op internatio-
naal topniveau, opgericht. vanuit de vestigingen in Lommel en Leuven en 
met de steun van 10 onderzoeksinstellingen van de vlaamse universitei-
ten worden concrete product- en procesinnovaties in de voertuigindustrie 
en machinebouw ondersteund.
meer concreet legt  Flanders make zich met zijn meer dan 300 onderzoe-
kers toe op industrie-gedreven technologisch onderzoek en innovatie. De 
focus ligt daarbij op vier technologische domeinen:  vermogenselektronica 
en energieopslag, mechatronica en ontwerpmethodes, productieprocessen 
en mensgerichte systeemontwikkeling. De fabrieken van de toekomst wor-
den er uitgetekend.

“Agropolis  is  de  broed-  
en  ki em kam er voo r  
de  agro-i n n ovati e. 
Gedeputeerde Inge Moors

agRoPoLIs

gedeputeerde inge moors

Pootviskwekerij Fish 2 be

onderzoekscentrum Flanders make
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Zelfs indien u geen voetbalfan bent, heeft u ze al op tv 
gezien, scheidsrechters die met een spuitbus een lijn trek-
ken waar voetballers achter moeten blijven staan bij een 
vrijschop. Producent van deze vanishing spray is rLb 
Systemen uit tessenderlo. 
raf bogaerts: “we zijn gespecialiseerd in belijningsver-
ven voor voetbal- en rugbyvelden. racing genk en Stvv 
werken met onze producten. toen de FiFA experimenteer-
de met zichzelf oplossende belijning die meer aan scheer-
schuim dan aan wat anders deed denken, hebben we zelf 
een vanishing spray ontwikkeld. we zijn zo succesvol, dat 
in bijna alle europese competities, in Amerika, in Afri-
ka en in Azië onze spray wordt gebruikt. om onze groei 
als bedrijf te kunnen financieren, zijn we eind 2014 een 
Klimop-lening aangegaan. toen werkten we met 11 per-
soneelsleden, nu zijn het er al 18 en we blijven groeien.”

met zowat 4.200 werkgevers en 22.500 werknemers is de bouw een be-
langrijke sector in Limburg. om de concurrentie ook in de toekomst aan 
te kunnen, zullen werkgevers en werknemers zich constant kunnen bij-
scholen in de Construction Academy in zaken zoals kostprijsberekening, 
LeAn-manufacturing, materiaalkennis of de laatste ontwikkelingen in-
zake verwarming, koeling en energieopwekking.
De keuze voor de campus in Diepenbeek is niet toevallig. vlakbij lig-
gen de opleidingen architectuur en ingenieur bouwkunde. en de UHasselt 
gaat er haar Applicatiecentrum beton en bouw bouwen, een onderzoeks-
centrum naar beton en nieuwe materialen.

 “wij zorgen er voor dat iedereen
mooi achter het lijntje blijft staan”

TesTIMonIaLbouw

op het ogenblik dat u dit leest, wordt op het wetenschapspark Diepenbeek zowat de 
laatste hand gelegd aan het nieuwe hoofdkantoor van de confederatie bouw Limburg. 
Daarin zal ook de construction academy gehuisvest worden, het kennis- en opleidings-
centrum voor de bouw in Limburg.

Construction Academy

Fruitinnovatie:
robotisering
en… drones
Het kenniscentrum pcfruit, wat staat voor 
Proefcentrum Fruitteelt, is een onder-
zoeksinstelling in de fruitteelt. Samen 
met universiteiten en andere onderzoeks-
instellingen doet het aan innovatief on-
derzoek om meerwaarde te creëren in de 
fruitsector.
Zo wordt er ook geëxperimenteerd met de 
inzet om te komen tot een automatisering 
van de fruitpluk en worden nu ook dro-
nes ingezet. Zo kunnen drones helpen om 
vogels te verjagen, de hoogte van de ge-
wassen en het aantal gewassen te tellen 
via image scanning of eventuele infecties 
door bacteriën op tijd te ontdekken.
Dat een boogscheut verder in brustem 
DronePort – de incubator voor dronebe-
drijven – wordt uitgebouwd, komt dan 
goed uit.

met de erkenning als ontwrichte zone kunnen Limburgse 
bedrijven die investeren en nieuwe jobs creëren, gedu-
rende twee jaar een korting van 25 % op de bedrijfsvoor-
heffing verkrijgen. Dit komt neer op een loonkostbespa-
ring van ongeveer 5 %. voorwaarde is wel dat de extra 
arbeidsplaats gedurende ten minste drie jaar (kmo’s) of 
vijf jaar (grote ondernemingen) behouden blijft.  meer dan 
250 bedrijven hebben voor 4.000 werknemers deze steun 
aangevraagd.

in 2017 blijft het aantal startende ondernemingen in onze 
provincie op recordhoogte. Dit voorjaar was er een stijging 
van 7,21% tegenover het eerste semester 2016.

Erkenning van Limburg 
als  “ontwrichte zone”
goed voor 4.000 banen

robotisering en technologische 
innovatie in de fruitsector.

Kennis- en opleidingscentrum voor de bouw

vanishing spray verovert de wereld

Head of productmanagement
gunter Plevoets - Lrm

Evolutie van het aantal starters in Limburg
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“sinds de sluiting van Ford hebben we 146 aan-
vragen goedgekeurd voor een bedrag van 23,8 
miljoen euro. Die zijn goed voor 969 bestaande 
banen en 653 bijkomende jobs.
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2. MENSELIJK KAPITAAL

EEN  DALING  VAN  DE
LIMBURGSE WERKLOOSHEID  MET  11%

IN  HET  VOORBIJE  JAAR.
NIET  TOEVALLIG.

binnen het project ontdek techniektalent heeft het pro-
vinciaal steunpunt onderwijs een netwerk uitgebouwd van 
meer dan 400 basis- en kleuterscholen om samen met 26 
scholen uit het secundair onderwijs kinderen te helpen, 
haast spelenderwijs, hun eigen talenten voor techniek te 
ontdekken in de klas.
van de 3 miljoen euro aan SALK-middelen voor onderwijs 
trekt gedeputeerde Jean-Paul Peuskens 1 miljoen euro 
hiervoor uit. Dat geld gaat niet alleen naar de aankoop 
van het nodige materiaal, maar ook naar de opleiding en 
begeleiding van de leerkrachten door techniekcoaches. 

Ouders betrekken
Het project richt zich ook tot de ouders. met ouderkaart-
jes kunnen de scholen de ouders uitleggen waarom zij met 
Lego-education in de klas werken. want techniek is niet 
meer weg te denken uit onze hedendaagse samenleving. 

  “vAn in De bASiSSCHooL 
tALent voor teCHnieK en 
wetenSCHAP ontDeKKen”

Denk maar aan de smartphone die we dagelijks gebrui-
ken, de vele geautomatiseerde toestellen in het huishou-
den, de laatste nieuwe snufjes in onze wagen…
van 20 oktober tot en met 5 november 2017 werken ook 
28 Limburgse bibliotheken samen met ontdek techniek- 
talent, in het kader van het initiatief ‘de digitale week’ in 
de vlaamse bibliotheken. 

Bedrijven
tot slot zet ontdek techniektalent ook in op het samen-
brengen van het bedrijfsleven en het onderwijs. “Leer-
krachten volgen 1 dag per jaar vorming in de bedrijven. 
Dat helpt hen heel aanschouwelijk de link te leggen tus-
sen klas en werkvloer. bedrijven leren de onderwijsin-
stellingen in hun buurt beter kennen. Zo groeien mooie 
samenwerkingsverbanden of klasbezoeken”, besluit gede-
puteerde Jean-Paul Peuskens.

“I n  Li m bu rg  wi llen  we   
tech n isch  talent   
ontdekken en sti m u leren.
Gedeputeerde Jean-Paul Peuskens

Hoe maak je kinderen uit het basisonderwijs warm voor tech-
niek? Het antwoord is verrassend simpel. “Met Lego”, zegt gede-
puteerde van Onderwijs Jean-Paul Peuskens. “Want Lego is o.a. 
ook motoren, sensoren en bijhorende software. Door hiermee te 
spelen en te werken, krijgen kinderen interesse voor techniek”.

onTDek TecHnIekTaLenT

gedeputeerde Jean-Paul Peuskens
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Met 40 procent van alle natuur zijn we veruit de groenste provin-
cie van Vlaanderen. Dat is een troef voor het Limburgs fiets- en 
wandeltoerisme maar ook voor de Limburgers die in hun vrije 
tijd kunnen genieten van de pracht en praal van de Limburg-
se landschappen en de natuur. Bovendien zorgt het voor extra 
woonkwaliteit. “Kwaliteit is ook de ambitie in de Limburgse 
landschapszorg. De Limburgse natuur en het groen liggen er 
pico bello bij. En dat is onder meer te danken aan de Parkran-
gers,” zegt gedeputeerde van Leefmilieu en Natuur Ludwig  
Vandenhove.

Zoals we allemaal van onze kleine tuinervaringen weten, 
moet men de natuur ook een beetje in de hand houden. 
Anders verwildert het binnen de kortste keren en valt 
er niets meer te fietsen of te wandelen. “Daarom hebben 
we in samenwerking met de drie regionale Landschap-
pen (Kempen en maasland, Haspengouw en voeren, Lage 
Kempen) en sociale werkplaatsen (De winning, De wroe-
ter) beslist om Parkrangers aan te stellen”, zegt gedepu-
teerde Ludwig vandenhove.
enigszins kort door de bocht zou men kunnen zeggen dat 
die Parkrangers de tuinmannen van onze Limburgse na-
tuur zijn. Ze worden tewerkgesteld door de sociale werk-
plaatsen. maar ze krijgen hun opdrachten van de drie 
Limburgse regionale Landschappen die erover waken dat 
de evenwichten behouden blijven in onze natuur. en de 
nodige financiële middelen – 5 miljoen euro voor de pe-
riode 2014-2018 – worden door de vlaamse regering en 
vooral de provincie op tafel gelegd binnen het kader van 
het SALK-uitvoeringsplan.
momenteel zijn er 36 Parkrangers actief. gedeputeerde 
Ludwig vandenhove : “met dit project hebben we ook ge-
zorgd dat werkzoekenden die moeilijk in het reguliere ar-
beidscircuit kunnen worden tewerkgesteld, een duurzame 
job hebben. een win-win-situatie dus: duurzame jobs en 
een mooi onderhouden natuur.”
en dat zij goed werk verrichten, mag blijken uit enkele 
cijfers. Zo werden er vorig jaar 1.161 wegwijzers geplaatst 
en hersteld. maar ze doen nog veel meer. Daarom opnieuw 
een reeks cijfers die het helemaal zeggen. Zo onderhou-
den ze jaarlijks zo’n 18.000 m² aan houtkanten, 8 ha hoog-
stamboomgaarden en 25 ha park; en dit met speciale aan-
dacht voor de verwijdering van exoten die de Limburgse 
natuur bedreigen. Jaarlijks planten ze ook zo’n 16.000 
planten en oogsten ze meer dan 2 ton plantenzaad. voorts 
stelden ze vorig jaar zo’n 40 kilometer aan trage wegen 
open voor het grote publiek en ruimden ze 40 vrachtcon-
tainers aan zwerfvuil op. nu weet u meteen waarom het 
hier zo mooi is.

“

“Een wi n - wi nsituati e:  duu rzam e  jobs 
en  een  mooi  on derhou den  natuu r.
Gedeputeerde Ludwig Vandenhove

  “PArKrAngerS 
ZiJn De 
tUinmAnnen 
vAn onZe 
nAtUUr”

gedeputeerde Ludwig vandenhove

Parkrangers zorgen ervoor dat het groen mooi onderhouden is.

met 28.830 niet-werkende werkzoeken-
den zijn er nu in Limburg minder werk-
lozen dan voor de sluiting van Ford genk. 
nergens in vlaanderen daalt de werkloos-
heid zo snel. en met een werkloosheids-
graad van 7,1 procent zitten we nu op het 
vlaams gemiddelde na jarenlang aan de 
staart te hebben gebengeld.
“Dat is uiteraard goed nieuws”, zegt ge-
deputeerde erik gerits.” toch is het geen 
reden om  het rustiger aan te doen. binnen 
Limburg zijn er gemeenten waar er wel 
nog veel werkloosheid is. Dat is het meest 
uitgesproken in de mijngemeenten. Daar 
moeten we dus iets aan doen. en er is nog 
iets anders, onze werkzaamheidsgraad is 
nog te laag.”
onder werkzaamheidsgraad verstaat men 
het aantal mensen op beroepsleeftijd (20-
65 jaar) dat effectief werkt. in Limburg 
is dat 69,2 procent, in vlaanderen 72 
procent. tegen 2020 zou dat voor goed te 
doen 76 procent moeten zijn.
er is dus nog werk aan de winkel. te 

  “vrAAg nAAr werK 
moet beter AAnSLUiten 
oP AAnboD”

De werkloosheidsgraad in Limburg is nu klei-
ner dan voor de sluiting van Ford Genk. Maar 
het is geen reden om op onze lauweren te rus-
ten. In de mijngemeenten is er nog altijd te veel 
werkloosheid. En ook onze werkzaamheids-
graad kan beter. 

meer omdat er ook sprake is van een mis- 
match op de arbeidsmarkt. want ondanks 
het feit dat er nog altijd werkloosheid is, 
raken veel vacatures niet ingevuld. De 
verklaringen hiervoor hoeft men niet ver 
te zoeken. veel werklozen hebben niet de 
juiste opleiding om de openstaande vaca-
tures in te vullen. vooral aan technisch 
geschoolde profielen is een grote nood. en 
werklozen wonen niet altijd in gemeenten 
waar er veel werkaanbod is. Samen met 
europa en vlaanderen is een budget van 
2,8 miljoen euro vrijgemaakt voor con-
crete projecten om de knelpuntvacatures 
versneld in te vullen. 
om de vraag naar werk en het aanbod 
aan werk beter op elkaar af te stemmen, 
heeft gedeputeerde erik gerits ook het 
Arbeidsmarktfonds opgericht. Daarin zit 
voor dit en de twee volgende jaren 1,8 
miljoen euro aan SALK-middelen. De 
gemeenten krijgen de regie, waarbij de 
gedeputeerde er op rekent dat naburige 
gemeenten samenwerken. Het is immers 

zo dat vraag naar en aanbod van werk van 
subregio tot subregio verschillen. De ge-
meenten kennen het best de plaatselijke 
situatie. 

Het is belangrijk de Limburgse arbeids-
marktreserve te matchen met de open-
staande jobs en met de nieuwe vacatures. 
De Limburgse economie is sterk afhanke-
lijk van de arbeidsmarkt. onze onderne-
mingen kunnen maar groeien wanneer de 
nodige ‘hands en brains’ beschikbaar zijn.

N ergens  i n  Vlaan deren 
daalt  de  werkloosh ei d  zo 
sn el.
Gedeputeerde Erik Gerits
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Het is een opgewekte Hanne Zoomers die we aan de tele-
foon krijgen. Althans de tweede keer. De eerste keer lukte 
niet want toen had ze college en daarna had ze te weinig 
tijd om terug te bellen want die dag moesten ook nog eerst 
de eerstejaars gedoopt worden. Hanne Zoomers is één van 
de doopmeesters, want ondertussen zit zij al in haar derde 
jaar Handelswetenschappen aan de UHasselt.
Dat ze na haar middelbare studies verder zou studeren en 
daarbij voor een economische richting zou kiezen stond 
voor Hanne Zoomers meteen vast. “gewoon omdat het mij 
interesseert” zegt ze. Uiteindelijk werd dat dus Handels-
wetenschappen aan de UHasselt.
“Dat het dicht bij huis is, is meegenomen”, zegt Hanne. 
“en de UHasselt staat bekend voor de zeer persoonlijke 
aanpak. De afstand tussen professoren en studenten is 
heel klein in Hasselt. Heb je een vraag of zoek je naar een 
oplossing, dan kan je hier heel snel terecht.”
indien alles blijft verlopen zoals het tot nu liep, begint 
Hanne Zoomers volgend academiejaar aan haar laatste 
jaar. Daarna wil ze hier haar eigen onderneming begin-
nen. “tijdens mijn tweede jaar moest ik een eigen micro-
onderneming beginnen. Sindsdien heb ik de smaak hele-
maal te pakken.”

“vooral de persoonlijke
aanpak spreekt mij aan”

TesTIMonIaL

Decaan Piet Pauwels - UHasselt

80% van de voormalige Ford werknemers 
is niet meer werkzoekend.

op het Thor Park in waterschei wordt volop gebouwd aan de T2 campus, één van de grootste technologie-
opleidingscentra van europa. T2 staat voor technologie en talent en moet het tekort aan technologisch ge-
schoolden helpen aanpakken. Het is een initiatief van syntra, de vDab en de stad genk. Het gebouw met 
o.a. 80 klaslokalen en 15 labo’s moet tegen september 2018 klaar zijn. vanaf dan zullen er voor 1.300 
leerlingen en professionals opleidingen georganiseerd worden in de domeinen elektro, IcT en materialen. 

T2-campus

taalachterstand wegwerken
taalachterstand is een handicap bij het 
zoeken naar een geschikte job. Het is ook 
de oorzaak van vroegtijdige schooluit-
val en ongekwalificeerde uitstroom. Dan 
wordt het helemaal moeilijk om werk te 

na de sluiting van Ford zette de vDAb alle zeilen bij. “we kregen hiervoor extra SALK-
middelen en middelen vanuit het europees globalisatiefonds”, zegt Carine Doucet van de 
vDAb.
De bijna 6.000 werknemers die bij Ford en toeleveringsbedrijven hun werk verloren, wer-
den twee jaar lang extra begeleid met specifieke beroeps-technische opleidingen, bemid-
delingsacties en sollicitatiebegeleiding. met succes. 80 procent is niet langer werkzoe-
kend.
voor de andere Limburgse werklozen werden in samenwerking met andere partners speci-
fieke projecten opgezet.
·  voor jongeren werden samen met bLm twee projecten op stapel gezet. eentje voor 400 
jongeren die nog ver van de arbeidsmarkt verwijderd zijn en eentje voor 1.500 jongeren 
die bijna klaar waren voor de arbeidsmarkt. in het laatste geval ging het daarbij o.a. om 
hulp bij solliciteren, oriëntatie en assertiviteitstraining.

·  voor 50-plussers werden samen met SbS 660 trajecten uitgewerkt waarbij de werkloze 
50-plussers ook persoonlijk in contact werden gebracht met potentiële werkgevers.

·  voor de langdurig werklozen, ondertussen de grootste groep, werden samen met rise 
Smart 1.600 oriënteringen uitgewerkt en samen met groep intro 1.000 begeleidingstra-
jecten opgezet.

·  tot slot zijn ook projecten uitgewerkt om werkzoekenden te matchen met het groeiend 
aantal knelpuntberoepen.

Extra VDAB-opleidingen voor 
het vinden van een job

vinden. Daarom heeft de provincie Lim-
burg 500.000 euro subsidies ingezet voor 
gemeenten en middenveldorganisaties die 
projecten opstarten om die taalachter-
stand weg te werken.

““Met de opleiding Handelswetenschappen be-
reiken we na drie jaar nu al 630 studenten. De 
meesten zullen doorstromen naar de Limburgse 
arbeidsmarkt.”

Kennis van de taal: integratie- en  
werkbevorderend
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3. VRIJE TIJD EN OMGEVING

9%  VAN  DE  JOBS  IN  LIMBURG 
IN  DE  ECONOMIE  VAN  DE  VRIJE  TIJD. 

NIET  TOEVALLIG.

Als er één plaats in Limburg is waar ver-
leden, heden en toekomst elkaar raken, 
dan is het wel in bokrijk. iedereen kent 
bokrijk van het openluchtmuseum, waar 
je het dagelijkse leven op het vlaamse 
platteland, en dus ook dat van onze pro-
vincie, kan beleven. voor anderen is het 
dé groene long in het hart van Limburg, 
een vitaminebron voor lichaam en geest. 
op basis van haar collectie kiest bokrijk 
voor thema’s zoals het (ambachtelijk) vak-
manschap. gedeputeerde van toerisme 
en voorzitter van bokrijk, igor Philtjens: 
“Ambacht en vakmanschap horen tot ons 
erfgoed en dit kan het best worden be-
waard voor de bezoeker van de 21ste eeuw 
door het een nieuwe eigentijdse invulling 
te geven. Zo wordt geschiedenis boeiend, 
ook voor de bezoeker vandaag. Daarom 
hebben wij het project bKrK of voluit 
bokrijk brandmerkt opgestart. Het opzet 
is duidelijk: met de kunst en kunde van 

  “bKrK: HeFboom voor  
beLeving en CreAtieF 
onDernemerSCHAP”

het (ambachtelijk) vakmanschap eigen-
tijdse handgemaakte producten van hoog-
staande kwaliteit maken. en de bezoeker 
het verhaal over de geschiedenis ervan 
vertellen.” verschillende bKrK-produc-
ten zoals de lederen o-binder van margot 
Declerck, gemaakt met restmateriaal, en 
de houten schilmesjeshouder door Steven 
gauwberg, zijn reeds te koop. “Daarnaast 
bouwen we in het Kasteel van bokrijk een 
expertise- en dienstencentrum voor de 
Limburgse ambachtseconomie uit. Lim-
burg barst van het creatief en technisch 
talent en in dit centrum kan dit talent nog 
verder worden verfijnd en versterkt, bege-
leid en gecoacht om de stap naar het zelf-
standig ondernemerschap te zetten. De 
vakman van weleer wordt zo de creatieve 
en innovatieve ondernemer van morgen.”  
en met deze producten van Limburgse 
makelij zet Limburg duidelijk in op een 
groeiende trend waarbij  consumenten 

“

vakManscHaP

op zoek gaan naar authentieke produc-
ten, naar producten met een verhaal en 
bijzondere kwaliteit, naar producten die 
zich onderscheiden van de massaproduc-
ten doordat ze het vakmanschap van de 
maker uitademen. bKrK zorgt zo voor 
een dubbele economische meerwaarde. 
De Limburgse creatieve economie wordt 
nog sterker op de kaart gezet. maar deze 
‘made in Limburg-producten’ kunnen ook 
voor een extra toeristische beleving zor-
gen. gedeputeerde igor Philtjens: “een 
handmade Limburgs product kan het 
Limburgs vakantiegevoel thuis nog even 
levendig houden. De Limburgse ambach-
telijke producten kunnen een uithangbord 
voor de Limburgse economie van de vrije 
tijd worden. De Limburgse creatieve ta-
lenten zijn alvast klaar om die ambitie 
aan te gaan.”

 

gedeputeerde igor Philtjens De gerestaureerde Duiventoren in bokrijk

Made  i n  Li m bu rg-producten   
zorgen  voor  extra  
toeristisch e  belevi n g.
Gedeputeerde Igor Philtjens
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“

Het Limburgs toerisme is uitgegroeid tot 
een sterk economisch speerpunt. De eco-
nomie van de vrijetijd zorgt voor 9 % van 
de Limburgse werkgelegenheid. 
gedeputeerde van toerisme igor Philtjens: 
“De ondernemers samen met de provin-
cie en de gemeenten maken het toerisme, 
want zonder hen geen aanbod, zonder 
aanbod, geen toeristen en zonder toeristen 
geen omzet en geen jobs. wij waarderen 
dit ondernemerschap dan ook voluit en 
ondersteunen het via diverse acties.” 
“Zo reserveren we elk jaar belangrijke 

  “ZonDer 
onDernemerS  
geen toeriSme”

budgetten om in binnen- en buitenland 
promotie te voeren voor een dichtbijva-
kantie in Limburg. Dit jaar hebben we dat 
gedaan onder het motto ‘Limburg, altijd 
welkom’. ook in 2018 blijven we ons toe-
ristisch aanbod in de kijker plaatsen met 
gastronomie, in de brede betekenis van 
het woord, als overkoepelend thema.”
De resultaten mogen gezien worden. 2015 
was een topjaar en in 2016 werden met 
meer dan 4,1 miljoen overnachtingen alle 
records verbroken. in de eerste helft van 
2017 noteren we een kleine terugval maar 

Wij  zetten  Li m bu rg  
constant op  
de kaart als  
dichtbij- 
bestem m i ng.
Gedeputeerde Igor Philtjens

met 100.000 m² aan bestaand gebouwen-
patrimonium, is de site van beringen de 
grootste industriële erfgoedsite in vlaan-
deren en uniek in europa. van alle mijn-
sites in Limburg is het de enige site waar 
het industriële hart van de mijn werd be-
waard. Het is dan ook logisch dat hier een 
grootschalig mijnbelevingscentrum  wordt 
uitgebouwd. Het is een uniek project 
waarbij Limburgers en toeristen het uit-
zonderlijk mijnpatrimonium en het leven 
in en rond de mijn terug kunnen beleven.
een nieuw looppad van bijna 2 kilometer 
zal de bezoekers door de mijngebouwen 
leiden en hen aan de hand van visuele ef-
fecten op 17 bijzondere locaties het indus-
triële mijnerfgoed en de unieke verhalen 
van de mensen die er woonden, werkten 

Het heeft zijn tijd geduurd. Maar uiteindelijk kreeg elke voormalige mijnsite een 
nieuwe bestemming. De mijnsite die daarbij ongetwijfeld het meest tot de verbeel-
ding spreekt, is die van Beringen, be-MINE dus.

be-MINE. Erfgoed, sport 
en winkelen op een handdoek

tourism Factory:
een labo voor toerisme
De toeristische trends evolueren razendsnel en ook de wensen van de toe-
risten veranderen haast per toeristisch seizoen. Het is niet simpel voor de 
toeristische ondernemers om hier op in te spelen. met tourism Factory 
biedt toerisme Limburg een helpende hand. Kennis wordt verzameld en 
met de ondernemers gedeeld, internationale tendenzen worden opgepikt 
en op Limburgse schaal vertaald, nieuwe projecten worden uitgewerkt,.. 
Kortom er wordt gewerkt aan een nieuw groeiplan voor de Limburgse eco-
nomie van de vrije tijd.

groots mijnbelevingscentrum krijgt vorm

toeristische ondernemers op het sectormoment

rentmeesterswoning wordt omgebouwd tot hotel

en zwoegden, laten beleven. De storytel-
ling verbindt de persoonlijke verhalen 
van de mijnwerkers aan de techniek in 
en rond de mijnen en zal ook ‘kidsproof’ 
gemaakt worden. een inleidende film,  
zwevende passerelles en panoramapunten 
zullen een totaalzicht over de site geven.  
De plannen voor het mijnbelevingscen-
trum liggen op tafel maar er is nu al heel 
wat op be-mine te beleven. Zoals de 
Centrale, het Sportoase-zwembad, het 
duikcentrum todi, de Avonturenberg, het 
klimcentrum Alpamayo, het Sporenpark 
en het winkelcentrum be-mine boule-
vard.
Het hele project is goed voor een investe-
ring van 150 miljoen euro en 500 nieuwe 
jobs.

Het kasteel van alden biesen kennen we allemaal. Dat is minder het geval voor de 
Rentmeesterswoning die op dezelfde site in de 17de eeuw in Maaslandse stijl werd 
opgetrokken. Dat gaat veranderen. De Rentmeesterswoning wordt verbouwd tot een 
hotel. In de woning komen ook de balie, de lobby en een bar voor het aanpalende hotel 
met 70 kamers.  er zal ook een restaurant zijn. volgend jaar gaat het open.

Alden Biesen 
krijgt een hotelOvernachtingen

2012: 3.578.125

2013: 3.484.843

2014: 3.559.288

2015: 4.065.090

2016: 4.142.265

ligt het aantal overnachtingen nog steeds 
hoger dan in  2015. we doen er alles aan 
om Limburg continu op de kaart te zetten 
als ideale dichtbijbestemming.
gedeputeerde igor Philtjens: “en dat 
doen we met een actieprogramma voor de 
uitbaters van de kleinschalige logies zoals 
b&b’s en vakantiewoningen. Advies op 
maat, topexperts en investeringssubsidies 
moeten het comfort en de beleving van 
een overnachting in Limburg hemels ma-
ken, zodat een volgend bezoek aan Lim-
burg al wordt gepland bij het uitchecken.”

ToeRIsMe
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Limburg groeide de voorbije 20 jaar uit tot 
een waar fietsparadijs. via het uitgebreide 
fietsroutenetwerk van ruim 2.000 km ma-
ken jaarlijks 2 miljoen fietsers kennis met 
een gevarieerd landschap, authentiek erf-
goed en gezellige stads-en dorpskernen.  

FietSen 

om de beleving op het fietsroutenetwerk 
te verhogen realiseert Limburg een aantal 
unieke fietsprojecten onder de centrale 
noemer ‘Cycling Synergy’. Deze projecten 
versterken de koppositie van Limburg als 
innovatief en belevingsvol fietsparadijs. 

door het water, de bomen, de heide en onder de grond

“mijn man heeft een fruitbedrijf en ik werk daarin mee. maar ik wilde ook 
graag iets zelf ondernemen en daarom ben ik een b&b begonnen met twee 
kamers en een appartement waar ook gezinnen terecht kunnen. misschien 
ook wel omdat ik toerisme studeerde. Het ligt een beetje in het verlengde 
van mijn studies”, zegt An Houben.
b&b De Fruithoeve ligt in Schalkhoven (Hoeselt) en An Houben heeft 
geen klagen over de bezetting. “in de zomer is het heel druk en ook in de 
winter is het vaak full house”, zegt ze. “De meeste bezoekers komen uit 

Fruitbedrijf  
en b&b in één

TesTIMonIaL

LIMbuRgse FIeTsbeLevIng

manager Private Sector Jeroen Luys -  
toerisme Limburg

Fietsen door de bomen

Fietsen door het water

b&b De Fruithoeve te Hoeselt

eigen land, nederland en Duitsland. Ze 
komen naar hier om te genieten van onze 
landschappen en vaak ook om te fietsen, 
we liggen trouwens langs het fietsroute-
netwerk. maar we hebben ook al mensen 
van buiten europa te gast gehad.”
An Houben is enthousiast over haar sa-
menwerking met toerisme Limburg. “ik 
wil het iedereen aanraden. Ze hebben 
Limburg op de kaart gezet en dat voelen 
wij. Ze helpen ons met advies wanneer dat 
nodig is. en ze hebben een fantastische 
website waarop men zelfs meteen een ver-
blijf kan boeken.”

Fietsen door het Water
Deze bijzonder fietservaring laat je als het 
ware door de vijvers van De wijers in Do-
mein bokrijk fietsen. via een fietspad van 
212 meter lang en 3 meter breed zie, voel 
en ruik je het water op ooghoogte. Sinds 
de opening in 2016 vonden ruim 300.000 
fietsers hun weg naar knooppunt 91.

Fietsen door de Heide
Deze fietsbeleving brengt je dwars door de 
het nationaal Park Hoge Kempen. via een 
monumentale fiets- en voetgangersbrug 
over de weg naar Zutendaal krijg je een 
schitterend uitzicht over het heideland-

schap. Zo zorgen we niet enkel voor een 
veilige fietsoversteekplaats, maar voegen 
we ook extra beleving toe. 

Fietsen door de Bomen
‘Fietsen door de bomen’ komt in Hechtel-
eksel, ter hoogte van knooppunt 272 aan 
het Pijnven, bosland. Hier bevindt zich 
het grootste aangesloten bosgebied van 
vlaanderen. De iconische fietsbrug is een 
700 meter lange dubbele cirkel die de 
bezoeker naar een hoogte van 10 meter 
brengt voor een unieke beleving door de 
boomkruinen. 

300.000

30%

 1.856.425

Fietsers door het water 
sinds opening eind april vorig jaar

Meer fietsers in een straal  van 20 km rondom 
‘fietsen door het water’

Totaal aantal fietsers op het Limbugs fietsrou-
tenetwerk van januari tot september 2017.
Stijging van 7% ten opzichte van 2016

Fietsen onder de Grond
Als fietser rij je door de mysterieuze mer-
gelgrotten van Avergat in Kanne (riemst). 
Het ondergrondse traject van 600 meter 
lang laat de bezoeker kennis maken met 
de unieke sfeer van de eeuwenoude mer-
gelontginning. Aan de hand van sfeervolle 
verlichting ontdek je onderweg verborgen 
plekjes en prachtige grottekeningen.

Mine Trail 
De mine trail wordt een autovrije bele-
vingsverbinding van 60 km tussen de 
mijnsites. Ze vormt de eerste scenic 

route waarop de toerist het landschap en 
het erfgoed van de mijnstreek al fietsend 
langs het kolenspoor kan ontdekken.

““we helpen graag. Maar men beseft nog onvol-
doende hoeveel hulp men van Toerisme Limburg 
kan krijgen in expertise en promotie.”
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4. ZORG EN WELZIJN

DE  LIMBURGSE  ZORGSECTOR
TELT  44.678  WERKNEMERS.

NIET TOEVALLIG. 

gedeputeerde Frank Smeets

Het is een dooddoener. Daarom niet minder waar. werk is 
het beste wat een mens kan overkomen. Het zorgt voor in-
komen, sociale zekerheid en maatschappelijke inbedding.  
voorwaarde is dat men kan gaan werken. voor ouders met 
jonge kinderen ligt dat niet altijd voor de hand. nog min-
der wanneer de grootouders zelf nog moeten werken. Dat 
komt steeds vaker voor.
Daarom zette gedeputeerde Frank Smeets, die verant-
woordelijk is voor het welzijnsbeleid in onze provincie, 
samen met vlaams minister van welzijn Jo vandeurzen 
de voorbije jaren in op de creatie van bijkomende opvang-
plaatsen voor baby’s en peuters. in het totaal ging het de 
twee voorbije jaren om 210 bijkomende opvangplaatsen 
die ondertussen ook allemaal zijn ingevuld.
belangrijk om weten hierbij is dat het allemaal om betaal-
bare opvangplaatsen gaat. De ouders betalen een bijdrage 
in verhouding tot hun inkomen. Anders loont het niet om 
te gaan werken en dat kan nooit de bedoeling zijn. De 210  
opvangplaatsen werden gecreëerd in de gemeenten met de 
grootste noden en de grootste kans op kinderarmoede.
Hiermee is het werk nog niet af. er is nog meer kinder-
opvang nodig. in vergelijking met de rest van vlaande-
ren zijn er in Limburg immers minder opvangplaatsen. er 

“De  tewerkstelli n g 
n eemt  toe.  dan  moet  
er  ook  m eer 
ki n deropvan g  zij n.
Gedeputeerde Frank Smeets

kInDeRoPvang

  “betAALbAre 
KinDeroPvAng 
bLiJFt een 
Prioriteit”

Het gaat beter met de economie, er zijn meer werkaanbiedin-
gen. Het houdt in dat er ook meer opvangplaatsen voor baby’s 
en peuters nodig zijn. Opdat jonge ouders kunnen gaan werken. 
Gedeputeerde Frank Smeets zorgde al voor 210 bijkomende op-
vangplaatsen en wil er nog meer realiseren.

moet dus nog wat worden ingehaald om de doelstelling – 
50 opvangplaatsen per 100 kinderen tegen 2020 – te ha-
len. Het feit dat het goed gaat met de Limburgse economie 
en er steeds meer openstaande vacatures zijn, zet extra 
druk op de ketel.
bovendien mag men de creatie van bijkomende kinderop-
vangplaatsen niet alleen vanuit een economisch perspec-
tief bekijken. Het is ook goed voor de baby’s en peuters 
zelf. Studies tonen aan dat kinderen die al heel jong in 
contact komen met andere kinderen en opvoeders, daar 
levenslang hun voordeel aan doen. Hun welbevinden ligt 
hoger, hun ontwikkelingskansen zijn groter en ze staan 
sterker in het leven.
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“Men kan het belang van kind en Taal niet voldoende benadruk-
ken”, zegt katrien bergs, die vanuit de ku Leuven als onderzoekster 
een masterproef schreef over het programma ‘Instapje+’ van kind 
en Taal. “Met de programma’s ‘Instapje’ en ‘Instapje+’ zorgt kind 
en Taal ervoor dat kinderen en ouders beter voorbereid zijn op de 
schoolcarrière van de kinderen”, zegt ze.

 “Kind en taal zorgt er 
mee voor dat kinderen 
helemaal openbloeien”

te veel Limburgse jongeren verlaten de 
school zonder diploma. Het hypothekeert 
hun kansen op de arbeidsmarkt. en hoe 
vreemd dit ook mag klinken, de proble-
men beginnen meestal reeds in de kleu-
terschool. vooral kinderen uit kansarme 
gezinnen en kinderen uit gezinnen van 
niet-belgische origine zijn het slachtoffer. 
Dat kan en dat mag niet. we hebben ie-
dereen nodig om onze maatschappij vorm 
te geven.
om dit te ondervangen werd de vzw Kind 
en taal opgericht. De organisatie heeft 
meerdere programma’s uitgewerkt opdat 
de kinderen en hun ouders beter voorbe-
reid zouden zijn voor wanneer ze naar de 
kleuterschool gaan. want wanneer daar 
alles vlot verloopt, is er meteen een goede 
basis gelegd voor de verdere schoolcar-
rière.
Het programma ‘instapje’ is gericht op 
peuters van 1 tot 2,5 jaar. wekelijks komt 
er een begeleidster aan huis om de kinde-

wonen & zoRg

 “ooK menSen met nooD AAn 
Zorg Hebben reCHt oP een 
mooie en geZeLLige woning”

“
indien we met zijn allen het over een 
zaak eens zijn, dan is het wel liefst een 
eigen woning hebben en dat we daar zo 
lang mogelijk kunnen blijven wonen.  
Helaas is dat niet altijd even evident voor 
mensen met nood aan zorg zoals ouderen, 
personen met een handicap, mensen met 
geestelijke gezondheidsproblemen die 
nood hebben aan psychosociale woonbe-
geleiding en jongeren die onder jeugd-
hulp vallen.
om ook deze mensen tegemoet te ko-

men, maakt gedeputeerde Frank Smeets  
2,6 miljoen euro aan SALK-middelen vrij 
voor de bouw van 400 woonzorgeenheden 
over een periode van vier jaar waarbij de 
combinatie wonen-zorg centraal staat. tot 
nu werden al 222 dossiers goedgekeurd, 
mooi verspreid over de hele provincie.
“Hiermee geven we de gemeenten, de 
oCmw’s, de sociale huisvestingsmaat-
schappijen, het CAw en de bouwsector 
een duwtje in de rug”, zegt gedeputeerde 
Frank Smeets.

I edereen  woont 
graag  i n  een  eigen 
mooi  en  gezellig 
h u is.
Gedeputeerde Frank Smeets

kInD en TaaL

ren allerlei vaardigheden aan te leren en 
hun taalvaardigheid aan te scherpen. Dat 
gebeurt in de moedertaal. want wanneer 
men die helemaal machtig is, pikt men 
heel snel het nederlands op wanneer men 
op 2,5 jaar voor het eerst naar de kleuter-
school gaat. Het programma ‘instapje+’ is 
gericht op de ouders van de peuters tus-
sen 2 en 2,5 jaar. men brengt ze in contact 
met het kleuteronderwijs. Zo weten ze wat 
hen te wachten staat en kunnen ze beter 
het belang van het kleuteronderwijs in-
schatten.
Katrien bergs: “mijn onderzoek toont aan 
dat Kind en taal een fantastisch initia-
tief is. ouders begrijpen beter wat er in 
de kleuterklassen gebeurt en kunnen zo 
gemakkelijker hun kinderen begeleiden. 
en de kinderen zelf bloeien open en ma-
ken gemakkelijker vriendjes. Daar doen 
ze hun hele schoolcarrière hun voordeel 
aan.”

2,6 miljoen euro voor de combinatie wonen en zorg tot nu werden al 222 dossiers goedgekeurd

wij hebben iedereen nodig om onze maatschappij vorm 
te geven

wekelijks komt er een begeleidster 
aan huis
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Yasemin Alper liet haar dochtertje Zulal begeleiden door 
Kind en taal en dat vindt ze nog altijd één van haar betere 
beslissingen. ook Zulal vond dat blijkbaar een goed idee, 
want elke dinsdag stond ze voor het raam te wachten tot de 
begeleidster kwam. “Zulal werd in het turks voorbereid 
op de kleuterschool. Ze leerde ook de turkse taal volledig 
te beheersen. Dat was een voordeel toen ze naar de kleu-
terklas ging, want juist daardoor pikte ze het nederlands 
heel snel op. Het programma instapje heeft ook de inter-
actie tussen mij en Zulal sterker gemaakt,” zegt de mama.
Yasemin Alper werkte enthousiast mee aan het program-
ma. in die mate dat ze op haar beurt door Kind en taal ge-
vraagd werd om andere gezinnen te begeleiden. Dat doet 
ze nu deeltijds. Ze begeleidt 10 peuters in genk-noord. 
“ik raad iedereen de programma’s van Kind en taal aan. 
Het is goed voor de kinderen en goed voor de mama’s en 
papa’s die zo beter het belang van de kleuterschool kun-
nen inschatten”, zegt Yasemin Alper.

“mijn dochter keek uit naar de
begeleidster van Kind en taal”

TesTIMonIaL

Sociale participatie van 
jongeren stimuleren

Kind en taal is goed voor de kinderen en voor de mama’s en papa’s

Sterke impuls voor 
klinisch onderzoek

nieuwe tewerkstelling moet vooral door 
de privé gecreëerd worden. maar ook de 
overheid kan als belangrijke werkgever 
haar duit in het zakje doen, stelde het 
SALK-rapport. Door bijvoorbeeld dien-
sten te decentraliseren of nieuwe investe-
ringsprojecten te realiseren.

werken aan gevangenis van
Leopoldsburg beginnen in 2019

Provincie geeft
kwetsbare jongeren
extra duw in de rug

Sommige kinderen en jongeren hebben omwille van hun afkomst, hun 
thuissituatie, hun fysieke of mentale situatie of hun statuut een groter risi-
co op achterstelling of uitsluiting op één of meerdere levensdomeinen. met 
een budget van 2 miljoen euro pakt de provincie dit aan. Hiervoor wordt 
samengewerkt met de Limburgse oCmw’s omdat kansarme jongeren in 
alle gemeenten wonen. Zo hebben vorig jaar 12.966 jongeren een extra 
duw in de rug gekregen.  met de provinciale subsidies is o.a. het lidgeld 
voor de jeugd- of sportvereniging of het inschrijvingsgeld voor de muziek-
academie betaald, konden kinderen uit kansarme gezinnen toch mee op 
zeeklas of werd de rekening voor orthodontie of logopedie vereffend.

Verbetering gezondheidszorg
zorgprojecten

in het Limburg Clinical research Program werken UHasselt, het Zieken-
huis oost-Limburg en het Jessa Ziekenhuis samen voor een verbetering 
van de Limburgse gezondheidszorg. De academische meerwaarde is groot 
en heeft ook het medisch-wetenschappelijk onderzoek in Limburg in een 
stroomversnelling gebracht. Het aantal doctoraatsstudenten is zeer sterk 
gestegen. op korte tijd is ook een stimulerende en kwalitatief hoogstaande 
zorgomgeving gecreëerd die als een magneet werkt op high potential me-
dische zorgprofessionals van ver buiten de provinciegrenzen. Die LCrP-
dynamiek wakkert ook de ondernemers- en innovatiespirit aan en zorgt 
ervoor dat men vanuit de industrie met veel belangstelling naar de ontwik-
kelingen in onze provincie kijkt.

42
Reeds 42 LCRP 
doctoraatstudenten ““Met ons programma ‘Instapje’ bereikten we 

vorig jaar 733 gezinnen.  
ze hadden 59 verschillende nationaliteiten en 
spraken 21 verschillende talen.”
stafmedewerker Filip sleurs - kind en Taal vzw

met de bouw van een nieuwe gevangenis 
in Leopoldsburg, kaderend in het master-
plan gevangenissen van minister van Jus-
titie Koen geens,  doet de federale over-
heid dit laatste. De bouwwerken beginnen 
in 2019 en de gevangenis moet in 2023 
operationeel zijn. Het project is goed voor 

300 nieuwe jobs en evenveel gedetineer-
den.
De gevangenis komt op het militair do-
mein reigersvliet. De provincie zorgde 
ervoor dat alles ruimtelijk in orde is. De 
investering bedraagt 70 miljoen euro.
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5. DUURZAME REGIO

ONS  GROENESTROOMVERMOGEN
IS  OP  MINDER  DAN  10  JAAR  VERVIJFVOUDIGD.

NIET  TOEVALLIG.

Duwolimplus. Het ligt niet vooraan op onze lippen. maar 
uiteraard heeft u al langer begrepen dat het hier om een 
contractie gaat van duurzaam wonen Limburg plus, waar-
bij de plus staat voor het extraatje dat de provincie ons 
geeft om onze huizen optimaal te isoleren.
“want hier gaat het wel degelijk om”, zegt gedeputeerde 
Ludwig vandenhove. “om de klimaatdoelstellingen te 
halen, investeren we als provincie mee in de productie 
van groene energie. tegelijk moeten we energiebespa-
rend werken. een goede isolatie van onze huizen is in dat 
verband een belangrijke doelstelling. Dat is nodig omdat 
we nog te veel oudere en niet goed geïsoleerde woningen 
hebben in de provincie. en het helpt de mensen om hun 
energiefactuur te drukken. investeren op korte termijn is 
in dit geval besparen op langere termijn.”
een probleem is dat de mensen niet altijd het geld, of toch 
niet de hele som langs de kant hebben liggen om te inves-
teren in bijvoorbeeld dakisolatie, muurisolatie en dubbele 
beglazing. een goedkope energielening kan dan helpen. 
De Duwolimplus-lening is zo’n lening.
Ludwig vandenhove: “in het kader van het SALK-uitvoe-
ringsplan hebben we beslist om ook in goedkope energie-

“Iso leren is geld 
u itgeven om geld 
te besparen.
Gedeputeerde Ludwig 
Vandenhove

DuwoLIM

ProvinCie HeLPt om 
goeDKooP onS HUiS 
te iSoLeren

Om de klimaatdoelstellingen te halen, legt de Vlaamse regering 
alsmaar meer energiebesparende maatregelen op. Zo moeten nu 
ook onze huizen aan energievoorwaarden voldoen. Premies hel-
pen om die doelstellingen te realiseren. En de provincie Limburg 
geeft een extra zetje met goedkope Duwolimplus-leningen.

leningen te voorzien. Daarmee slaan we drie vliegen in 
een klap. Het helpt om de klimaatdoelstellingen te halen. 
Het stimuleert de tewerkstelling in de bouwsector. en het 
laat de Limburgers toe om op lange termijn te besparen. 
iets wat heel gemakkelijk kan omdat de Limburgers tot 
30.000 euro kunnen ontlenen tegen een rentevoet van 0 
tot 0,25 %, afhankelijk van hun financiële situatie.”
Dat is erg goedkoop. Het hoeft dan ook niet te verwonderen 
dat de Duwolimplus-lening een succes is. op 2,5 jaar tijd 
werden 770 leningen afgesloten voor meer dan 9 miljoen 
euro die voor 16 miljoen euro aan investeringen genereer-
den. gemiddeld gesproken wordt er voor net geen 12.000 
euro ontleend. Dat geld gaat in hoofdzaak naar glas- 
isolatie (33 procent), dakisolatie (29 procent) en muuriso-
latie (15 procent). Daarnaast wordt er ook geïnvesteerd in 
zuinige verwarmingsketels (9 procent) en zonnepanelen (7 
procent). warmtepompen en zonneboilers (elk 1 procent) 
zijn nog niet echt doorgebroken.
Dat vooral oudere personen – 42 procent van de ontleners 
is 55-plus en 18 procent is 65-plus – interesse hebben 
in de Duwolimplus-lening, hoeft niet te verwonderen. Zij 
wonen in de veelal oudere en minder geïsoleerde huizen.

De Duwolimplus-lening genereerde 16 miljoen euro aan investeringen
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LimbUrg inveSteert in 
480 Km FietSSneLwegen

goede wijn behoeft geen krans, stelt de volksmond. Het maken van goede wijn heeft 
vooral nood aan wetenschappelijk onderbouwde kennis. Dat is dan ook de taak van 
het kennis- en onderzoekscentrum wijnbouw. Het wetenschappelijk onderzoek van het 
kenniscentrum spitst zich momenteel toe op de teelt van druiven. “Het laat ons toe om 
unieke wijnen te maken”, zegt gedeputeerde van Landbouw Inge Moors.

“ N u  al  n em en  m eer  m ensen  de  fi ets  voor  h u n  woon-werkverkeer .
Gedeputeerde Jean-Paul Peuskens   

kennIscenTRuM wIjnbouw woon-weRkveRkeeR

neen, we zijn geen fan van de klimaatop-
warming. Het heeft wel voor gevolg dat het 
gemiddeld gesproken hier nu wat warmer 
is en we zo een ideaal klimaat krijgen om 
wijndruiven te verbouwen. in welke mate 
dat waar is, kunnen we zelf zien in Has-
pengouw en de maasvallei. De talrijke 
zongerichte hellingen, de vruchtbare bo-
dems en het hoge kalkgehalte van sommi-
ge hellingen zijn ideaal voor het verbou-
wen van wijndruiven. Het maakt dat elk 
jaar het areaal aan wijngaarden toeneemt 
met zo’n 10 ha per jaar. momenteel tellen 
we al zo’n 200 ha aan wijngaarden en zo’n 
75 (semi-)professionele wijnboeren.
maar om een goede wijn te maken, is meer 
nodig dan zon en de juiste ondergrond.  
Het veronderstelt ook voldoende kennis 
van de teelt van druiven, de verschillende 
rassen, ziektebeheersing,…. om de te-
lers professioneel te ondersteunen en te 
adviseren heeft de Provincie Limburg het 
kennis- en onderzoekscentrum wijnbouw 
opgericht. 
gedeputeerde van Landbouw inge moors: 

“Dat het kennis- en onderzoekscentrum 
wijnbouw werd ondergebracht bij pcfruit, 
het Proefcentrum Fruitteelt in Sint-trui-
den, hoeft niet te verwonderen. onder 
impuls van algemeen directeur Dany by-
lemans is pcfruit uitgegroeid tot een inter-
nationaal erkend onderzoekscentrum in 
de fruitteelt.” meer concreet werd op het 
domein van pcfruit een proefwijngaard 
met 2.200 stokken op een oppervlakte 
van 56 are aangelegd. De kennis, o.m. af-
komstig van bekende buitenlandse wijn-
regio’s, kan zo onmiddellijk in de praktijk 
worden toegepast en worden aangepast 
aan de specifieke teeltomstandigheden 
van onze provincie. 
“met dit project krijgt de Limburgse wijn-
bouwsector een sterke boost en zal de 
wijnbouw zich als een beloftevolle niche 
verder kunnen ontwikkelen. De Limburg-
se fruitsector wordt zo nog diverser en zal 
zo voor nog meer economische waarde 
zorgen”, besluit gedeputeerde van Land-
bouw inge moors.

neen, ze zijn niet vergelijkbaar met de files in en rond 
brussel en Antwerpen. Het neemt niet weg dat we ook in 
Limburg meer en meer files hebben. en dat zal er niet 
meteen op verbeteren. volgens het Planbureau zal het 
aantal afgelegde kilometers op onze wegen jaarlijks blij-
ven stijgen met 1,1 procent. gedeputeerde Jean-Paul 
Peuskens zoekt een deel van de oplossing in fietssnelwe-
gen. “Limburg is al top in het recreatief fietsroutenetwerk 
en nu zet de provincie voluit in op de fiets als een middel 
voor duurzaam woon-werkverkeer. Het milieu en de ge-
zondheid van de Limburgers varen er wel bij.”

De provincie investeert de komende jaren in 480 kilome-
ter aan fietssnelwegen op alle Limburgse hoofdverbindin-
gen. Fietssnelwegen zijn in tegenstelling tot wat het woord 
laat vermoeden niet bedoeld om snel te fietsen. De focus 
ligt op functionele verplaatsingen van 5 tot 15 à 20 kilo-
meter naar school, werk of winkel. Ze zijn maximaal afge-
scheiden van elk gemotoriseerd verkeer om de veiligheid 
en het comfort van de fietsers te verhogen.

Ford-terreinen worden logistiek park Energie-onderzoek 
van topniveau

De voormalige Ford-terreinen in genk 
worden een groot logistiek park. 
momenteel worden de hallen afgebroken 
en daarna wordt het bijna 100 ha grote 
terrein gesaneerd. Pas daarna kan de site 
opnieuw ontwikkeld worden. Het wordt 
een groot logistiek park. De 50 ha grote 
zogenaamde Zone C meteen langs het Al-
bertkanaal zal worden ontwikkeld door 
logistiek bedrijf H.essers en de nv Haven 
genk. Ze mikken op watergebonden logis-
tiek en 1.200 nieuwe jobs. De groep ma-
chiels neemt de 40 ha grote Zone b voor 
haar rekening en wil er in samenwerking 
met andere partners minstens 1.000 nieu-
we banen creëren. in de tussenliggende 
Zone A komen de nodige nutsvoorzienin-
gen voor de hele site.

in energyville op het thor Park te water-
schei bundelen KULeuven, vito, imec 
en UHasselt kun krachten in toponder-
zoek rond duurzame energie en slimme 
energiesystemen. Het onderzoek zal de 
energiebusiness in onze provincie een 
ongekende impuls geven en de resultaten 
zullen zich vertakken in de ganse econo-
mie. Die nieuwe energiedynamiek kan 
Limburg als een belangrijke economische 
en ecologische troef in de toekomst uit-
spelen. 

 “goeDe wiJn 
beHoeFt geen KrAnS… 
mAAr weL KenniS”

momenteel werkt de provincie concreet aan twee fiets-
snelwegen. De eerste loopt langs het Albertkanaal en 
verbindt Ham met riemst via Hasselt. De tweede fiets-
snelweg loopt over de oude bedding van Spoorlijn 18 en 
verbindt Hamont-Achel met Hasselt. er zijn ook plannen 
voor een derde fietssnelweg tussen de Corda Campus in 
Hasselt en de universitaire campus in Diepenbeek. Daar-
voor moet er een fietsersbrug over het Albertkanaal ko-
men ter hoogte van godsheide. europa heeft al toegezegd 
om voor 40 procent te participeren in de 4,7 miljoen euro 
kostende brug. De vlaamse waterweg (nv Scheepvaart) 
doet eenzelfde duit in het zakje. De resterende 20 procent 
neemt de provincie voor haar rekening.
gedeputeerde Jean-Paul Peuskens is overtuigd van de 
economische en ecologische winst. “nu al zien we dat 
meer mensen de (elektrische) fiets nemen voor hun woon-
werkverkeer via het fietsroutenetwerk. met de nieuwe 
fietssnelwegen zal dat alleen maar toenemen.”

“N u  al  h ebben  
de  Li m bu rgse
wij n en  een  
u itsteken de  reputati e.
Gedeputeerde Inge Moors

De Limburgse wijnbouwsector krijgt een sterke boost De focus bij fietssnelwegen
 ligt op functionele 

Logistieke hub transfor-
meert de Ford-site.
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Bruggen over Albertkanaal
worden allemaal verhoogd

omdat onze autosnelwegen dichtslibben, mede als gevolg van het 
toenemend goederenvervoer, zet de vlaamse overheid in op meer 
goederenvervoer via onze waterwegen. zoals het albertkanaal. Maar 
opdat dit goederenvervoer via het water enigszins rendabel zou zijn, 
moeten de binnenvaartschepen minstens 4 lagen aan containers 
kunnen vervoeren. 
Dat is een probleem, want van de 57 bruggen over het albertkanaal 
hebben er maar 11 een vrije doorvaarthoogte van minstens 9,10 
meter. De andere 46 bruggen moeten verhoogd worden en daarvan 
moeten er zelfs 25 volledig herbouwd worden om ook nog eens te 
komen tot een doorvaartbreedte van 86 meter.
De vlaamse waterweg investeert 300 miljoen euro in de verhoging 
van de bruggen. De werken zitten op schema en moeten tegen 2020 
zijn afgerond. De verhoging van de bruggen is van cruciaal belang 
voor de ontwikkeling van de voormalige Ford-site tot logistieke hub.

onze Limburgse ontwikkelingsmogelijkheden worden fundamenteel be-
paald door plannen en visies die opgemaakt worden via ruimtelijke or-
dening. Structuurplannen en ruimtelijke uitvoeringsplannen (rUP’s) be-
palen mee de ontwikkelingsrichting van Limburg.

met één regionaal-stedelijk gebied (Hasselt-genk), tien kleinstedelijke 
gebieden en 31 buitengebied-gemeenten blijft het niveau van stedelijk-
heid in Limburg beperkt. Dit vormt een troef: mensen leven in een stad 
of dorp op mensenmaat. maar het gebrek aan voldoende stedelijkheid 
beperkt ons soms ook in onze ontwikkelingsmogelijkheden. op sommige 
plekken is er geen of te weinig ruimte om te ondernemen en op vele plek-
ken is onze mobiliteit dramatisch slecht. 

ruimte om te ondernemen
ruimte om te ontspannen

“Het is hier fijn wonen. maar onze bunga-
low dateert van de jaren zeventig. isolatie 
stond toen nog niet hoog op de agenda. 
Dat hebben we uitgezweet met te hoge 
energiefacturen”, zeggen Denis neyens 
en els Keunen uit Hasselt.
isoleren was de opdracht. “Financieel 
niet evident, ook omdat we onze drie stu-
derende en uitvliegende kinderen een 
goede start wilden meegeven”, zeggen ze 
in koor. “we zijn dan op zoek gegaan naar 
mogelijke premies. Zo zijn we ook op de 

warm huis dankzij 
Duwolim-lening

TesTIMonIaL

via de actie ‘versnellen ruimtelijke mogelijkheden, be-
drijventerreinen, gerichte ontsluiting, toerisme en recre-
atie’ lost de provincie specifieke problemen rond bedrij-
venterreinen op. Zo werd het logistieke bedrijventerrein 
tongeren-oost uitgebreid met 50 ha. De bedrijventerrei-
nen van Hoeselt en opglabbeek krijgen eveneens meer 
ruimte om te ondernemen. voor Centrum-Zuid in Houtha-
len-Helchteren worden plannen opgemaakt. in Leopolds-
burg werd het oude militaire domein reigersvliet (20 ha) 
herbestemd tot stedelijk ontwikkelingsgebied zodat er 
o.m. een nieuwe gevangenis gebouwd kan worden.
nog een bedrijf dat groen licht kreeg om uit te breiden 
is  greenyard Prepared in bree, het voormalige noliko. 
met een uitbreiding van maar liefst 7ha kan dit toonaange-
vend bedrijf bijkomende investeringen realiseren en extra 
jobs creëren. Deze uitbreiding is belangrijk voor de hele 
Limburgse economie en in het bijzonder voor de agro-
foodindustrie.
ook onze vrijetijdseconomie krijgt extra ademruimte: in-

vesteringsruimte waarbij kwaliteit en respect voor onze 
mooie natuur voorop staan. De skipiste Snowvalley in Peer 
kon eindelijk verlengd worden, het domein Hengelhoef 
krijgt 70 ha ontwikkelingsruimte in ruil voor het defini-
tief verankeren van 200ha natuur. De recreatiedomeinen 
mooi-Zutendaal en goolderheide (bocholt) kunnen op 
hetzelfde engagement rekenen.
De Limburgse mobiliteitsknoop ontwarren en oplossen 
is essentieel voor onze mobiliteit en onze ontwikkelings-
mogelijkheden. Dit is voornamelijk een bevoegdheid op 
vlaams niveau. maar waar het mogelijk is, neemt het pro-
vinciebestuur zelf het heft in handen. Zo zet de provincie 
door met de plannen voor een nieuwe ontsluitingsweg in 
Leopoldsburg en het plan voor een verbeterde ontsluiting 
van tongeren zit ondertussen in een eindfase.

770
Duwolim leningen
op 2,5 jaar tijd

““Duwolim staat als bewijs. gemakkelijke, 
toegankelijke en goedkope leningen werken  
mobiliserend.”
joachim de wijs - stebo

Duwolim-lening uitgekomen. met de pre-
mies hebben we het dak en de muren kun-
nen isoleren. en met de Duwolim-lening 
hebben we de enkele beglazing vervangen 
door hoogrendementsglas.”
“met de premies en de Duwolim-lening 
hebben we alles tegelijk kunnen doen, 
hebben we nu een warm huis en besparen 
we op de energierekening. we denken er 
zelfs aan om zonnepanelen te plaatsen”, 
zegt het echtpaar.

Denis neyens en els Keunen uit Hasselt.

verhoging bruggen voor meer containervervoer

meer ademruimte voor bedrijventerreinen en 
vrijetijdseconomie
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Professor Herman Daems overtuigd van de Limburgse toekomstvisie

Herman Daems geeft nu toe dat hij toen aarzelde om de 
opdracht te aanvaarden. Zijn ervaring leerde hem dat ac-
tieplannen veelal binnen de kortste keren verzanden. met 
het SALK liep het anders. Sinds de Dirv-actie, de Derde 
industriële revolutie vlaanderen van gaston geens in de 
jaren tachtig, is dit het eerste actieplan wat wel lukte.
“Daar zijn meerdere verklaringen voor”, weet de professor 
economie. “Het ging snel. Alle belangengroepen werden 
gehoord, maar het plan werd geschreven door mezelf en 
een groep van 12 experten die zich nooit mochten laten 
vervangen in de werkgroep en zich dus volledig moesten 
engageren. en we werden ondersteund door het adviesbu-
reau mcKinsey dat fantastisch werk heeft geleverd.”
een andere belangrijke verklaring is dat meteen beslist 
werd om een globaal plan voor de hele provincie uit te 
tekenen; en dit vertrekkend vanuit de potenties die de 
provincie heeft. Herman Daems: “er waren er die vonden 
dat we ons moesten concentreren op een nieuwe invulling 
voor de gebouwen en terreinen van Ford in genk. er wa-
ren er zelfs die vonden dat we op zoek moesten naar een 
andere autoconstructeur. Dat vonden we niet opportuun. 

“Li m bu rg  had  al  veel  potenti e.  M et 
h et  SALK  h ebben  we  di e  n u  ook  ku n n en 
realiseren.
Professor Herman Daems

HeRMan DaeMs

 “LimbUrg HeeFt 
HeeL veeL Potentie”
Meteen na de aankondiging van de sluiting van Ford Genk, kondigde toenmalig minister-president Kris Peeters aan dat 
er een Actieplan Limburg zou komen.  Herman Daems – professor economie, voorzitter van de raad van bestuur van de 
KU Leuven en voorzitter van BNP Paribas – kreeg de opdracht om dit uit te werken. Dat werd uiteindelijk het SALK, het 
Strategisch Actieplan Limburg in het Kwadraat. Hij kijkt tevreden terug.

De europese automarkt is verzadigd en we hebben een 
loonhandicap. Daarom hebben we er voor geopteerd om 
een plan uit te werken dat de sectoren waarin Limburg al 
sterk staat zoals bouw en logistiek verder te versterken en 
de sectoren waarin veel potentie zit zoals iCt, biotech en 
cleantech te ontwikkelen.”
De laatste verklaring is dat het actieplan werd vertaald 
in 137 concrete projecten, waarbij telkens een persoon 
of een organisatie verantwoordelijk werd gesteld voor de 
realisatie van het project. Herman Daems: “ook dit is 
heel belangrijk. Actieplannen kunnen enkel gerealiseerd 
worden wanneer ze gedragen worden door bestaande orga-
nisaties en administraties, want het zijn zij die ze moeten 
uitvoeren op het terrein. en er moet heel regelmatig ge-
evalueerd worden, zodat men iedereen constant voor zijn 
verantwoordelijkheid kan plaatsen.”
we schreven het al, het SALK-actieplan is geslaagd. De 
cijfers staan als bewijs. Herman Daems is dan ook fier. 
“neen, ik ben niet fier”, zegt hij. “Het zijn de mensen die 
het op het terrein hebben gedaan die fier mogen zijn. ik 
ben wel een tevreden man. omdat we er met het SALK in 
zijn geslaagd om een nieuwe dynamiek en een positieve 
ingesteldheid te ontwikkelen in Limburg. Limburg had al 
veel potentie. met het SALK hebben we die nu ook kun-
nen realiseren.”
betekent dit nu dat alles fantastisch is. toch niet. Herman 
Daems ziet nog een aantal pijnpunten. Zoals de infrastruc-
turele ontsluiting van de provincie. Hij vindt ook dat Has-
selt en Leuven nog meer zouden moeten samenwerken, dat 
kan veel opleveren. en betreurt dat de logistieke potentie 
van de provincie niet optimaal werd benut omwille van 
ecologische overwegingen. nochtans zit daar veel werk in 
voor lager geschoolden.

“met de sluiting van Ford belandden we op een kantelmo-
ment”, begint Urbain vandeurzen zijn analyse. “tot dan 
was Limburg erg afhankelijk van grote bedrijven en bui-
tenlandse investeerders. Hopen op een nieuwe Ford zat er 
niet meer in; mede omwille van de globalisering en onze 
hoge loonkost. wilden we de sluiting van Ford opvangen 
en economisch groeien om te komen tot meer welvaart, 
dan moesten we zelf onze toekomst in handen nemen.”
Daarvoor was een nieuw businessmodel nodig, gestoeld 
op vier pijlers: grotere specialisatie, constante vernieu-
wing van zowel de producten als de productieprocessen 
via onderzoek en ontwikkeling, commercialisering en in-
ternationalisering. want het volstaat niet om goede pro-
ducten te maken. men moet die ook weten te verkopen; 
en dit in de hele wereld.
Dat is iets gemakkelijker gezegd dan gedaan. ook omdat 
kleinere ondernemingen niet altijd voldoende financiële 
middelen en mensen hebben om dit aan te pakken. Dat 
is opgevangen door de Limburgse werkgeversorganisaties 
die het businessmodel oppikten en propageerden bij hun 
leden. en met speerpuntinvesteringen in vernieuwende 
infrastructuur. we hebben het dan over kenniscentra, in-
cubatoren, campussen en ecosystemen om de verworven 

 “we moeten voortgAAn 
oP onS eLAn”

kennis maximaal te verspreiden onder de Limburgse on-
dernemingen.
Het resultaat is heel veel start-ups. in geen enkele provin-
cie zijn er in verhouding zoveel starters. men kan het zien 
als de graadmeter van ons dynamisme. maar zo mogelijk 
nog belangrijker is dat de bestaande bedrijven mee in het 
nieuwe businessmodel zijn gestapt, vernieuwend werken 
en hun management professionaliseren. 
een belangrijke katalysator bij dit alles was het onderne-
mersplatform Limburg met Urbain vandeurzen als voor-
zitter. opgezet als samenwerkingsverband tussen de zes 
Limburgse werkgeversorganisaties (voka, vKw, Unizo, 
Agoria, Confederatie bouw, boerenbond), is het uitge-
groeid tot het voornaamste overlegplatform tussen werk-
geversorganisaties, politiek en administratie. “ik weet 
niet of we een tweede SALK nodig hebben. wat we wel 
altijd moeten blijven doen, is constant overleggen, de vin-
ger aan de pols houden en actie ondernemen. we zijn nu 
vol zelfvertrouwen en dynamisme, we moeten op dat elan 
verdergaan. en daarbij moeten we er ook voor zorgen dat 
Limburg zijn rechtmatig aandeel krijgt uit de reguliere 
vlaamse begrotingsmiddelen.”

“H et  resu ltaat  is  veel 
 Start-U ps. M en  kan  
h et  zi en  als  de  
graadm eter  van  ons
  dynam ism e.
Voorzitter Urbain Vandeurzen

“Een tweede SALK is misschien niet nodig. Wel nodig is dat bedrijven via hun organisaties, politiek en administratie 
samen blijven overleggen, de vinger aan de pols houden en actie ondernemen. We moeten op ons elan doorgaan. En 
we moeten er voor zorgen dat Limburg zijn rechtmatig aandeel krijgt uit de reguliere Vlaamse middelen”, zegt Urbain 
Vandeurzen, de voorzitter van het Ondernemersplatform Limburg.

uRbaIn vanDeuRzen

Het ondernemersplatform wordt vertegenwoordigd door:

 Urbain vandeurzen merkt veel zelfvertrouwen en dynamisme op
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